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J E G Y Z Õ K Ö N Y V

Készült: Gádoros  Nagyközségi  Önkormányzat  Képviselő-testületének  2013.
február 19-én 1400 órától megtartott rendkívüli üléséről

Az ülés helye: Polgármesteri Hivatal Tanácskozó Terme

Jelen vannak: Dr. Prozlik László polgármester, Dr. Kishonti András alpolgármester,
Bencsik  Sándorné,  Fábri  István,  Kozmer  Imre  és  Papp  János
települési képviselők

Jelen volt tanácskozási
joggal meghívva: Varga József jegyző

Tóth Tibor igazgatási csoportvezető
Libor Zsoltné pénzügyi csoportvezető

Dr.  Prozlik  László  tisztelettel  köszönti  a  rendkívüli  testületi  ülésen  megjelenteket.
Megállapítja,  hogy a Képviselő-testület  határozatképes,  mert 7 fő jelen van. Jegyzőkönyv-
hitelesítőnek  Maronka  Lajos  és  Papp  János  települési  képviselőket  javasolja,  akiknek  a
személyét  a  testület  – 7 igen szavazattal  –  egyhangúlag  elfogadja.  Jegyzőkönyvvezetőnek
Bálint  Krisztinát  javasolja,  mellyel  a testület  – 7 igen szavazattal  – egyhangúlag egyetért.
Megkérdezi,  ki  ért  egyet  a  meghívóban  szereplő  napirendi  pontok  megtárgyalásával?  A
meghívóban  szereplő  napirendi  pontok  megtárgyalásával  a  Képviselő-testület  –  7  igen
szavazattal – egyhangúlag egyetért. 

1.) 2013. évi költségvetési rendelet-tervezet megvitatása

Dr. Prozlik László elmondja, ez a második fordulós tárgyalás. Az első fordulóban talán voltak
annak jelei, hogy a költségvetés előbb-utóbb ki fog alakulni, kiegyenesedni. Elég nagy terhet
és feladatot ró az önkormányzatokra a 2013. évi feladatfinanszírozás. Ez nem szól másról,
mint  a  megszorításokról.  Az  önkormányzat  is  olyan  helyzetben  van,  hogy  olyan  jellegű
megszorításokat is kénytelen volt tenni, ami eddig nem volt gyakorlat. Az érdekképviseleti
szervekkel, intézményekkel az egyeztetés lefolytatásra került, a bizottságok is véleményezték
a tervezetet. Ma délelőtt a Magyar Államkincstár Békés Megyei Igazgatóságától állásfoglalás
és  javaslat  érkezett,  mely  szerint  nincs  annak  jogszabályi  akadálya,  hogy  a  központi
költségvetési tartalék terhére az önkormányzati tartalékból működőképessége megőrzésére az
önkormányzatoknak  kiegészítő  támogatás  adható,  és  ez  nem minősül  külső  forrásnak.  A
tegnapi pénzügyi bizottsági ülésen az a döntés született, hogy csak úgy lehet nullszaldós a
költségvetés,  ha  ingatlaneladást  beterveznek.  Az új  információ  alapján  javasolja,  hogy az
eredeti, 26 millió forintos hiányt hagyják meg a tervezetben a központi költségvetési tartalék
terhére, és kerüljön ki a tervezetből a 16 millió forintos ingatlanértékesítés. A most kiosztásra
került rendelettervezetben már ezek a számok találhatóak. A többi átvezetés a táblázatokban
meg fog történni. 

Kozmer Imre kifejti, a tegnapi pénzügyi bizottsági ülésen elhangzottak alapján a Pénzügyi és
Gazdasági  Bizottság  a  következő  véleményt  fogalmazta  meg.  A  bizottság  javasolja  a
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Képviselő-testületnek  a  2013.  évi  költségvetési  rendelet-tervezet  megvitatását.  Annál  is
inkább, mert a bizottság megállapította, hogy a költségvetési rendelet-tervezetben foglaltak
megfelelnek  az  önkormányzat  költségvetési  koncepciójában  foglalt  határozatoknak.
Ugyanakkor javasolja, hogy a rendelet-tervezetben a közfoglalkoztatási létszámot 75 főben
állapítsa meg. A bizottság javasolja, hogy az önkormányzat dologi kiadásai terhére 50 ezer
forint támogatásban részesítse a Tehetséges Gádorosi Gyermekekért Alapítványt. A bizottság
támogatja, hogy az óvodánál végrehajtott létszámcsökkentés miatt körülbelül 400 ezer forint
bruttó  összegig  vállalja  fel  a  túlóra  fedezetét.  A bizottság  mindezek figyelembe  vételével
javasolja a bevételek között tervezni a fejezeti tartalékból származó kiegészítő támogatás 26
millió forintját,   illetve a polgármester által említett  kiadási tételeket pedig kihagyni.  Ezek
figyelembevételével a bizottság javasolja elfogadásra a költségvetés végleges változatát.
Tájékoztatja a Képviselő-testületet  arról, hogy a költségvetés első fordulós tárgyalása előtt
lezajlott  bizottsági ülésen Dr. Prozlik László kérdéseket és feladatokat is adott  a pénzügyi
bizottságnak,  melyet  a  tegnapi  ülésen  nem  tárgyalt.  Ezek  a  feladatok  és  kérdések  a
következők voltak: A gondozási központ mint önként vállalt feladatot a Képviselő-testület fel
kívánja-e továbbra is vállalni. Szükség van-e a jelenlegi bizottságokra, illetve szükség van-e
külsős tagokra. Javasolta a polgármester úr, hogy vizsgálják meg a költségvetési tervezetben
lévő tagdíjak, támogatások közül lehet-e valamit kivenni. Javasolta, hogy vizsgálják meg még
egyszer, hogy az óvodánál végrehajtott létszámcsökkentés következtében a plusz egy főt, amit
a  Képviselő-testület  a  központi  költségvetési  támogatáson  felül  felvállal,  hogy  azt
szeptembertől  is  fel  tudja-e  vállalni,  illetve  meg  kellene  vizsgálni  azt,  hogy  az  óvoda
fenntartása szeptember 1-jétől vállalható-e vagy ahogy az iskolánál, esetleg fenntartóváltásra
kerüljön sor. Ezek figyelembevétele nélkül is a bizottság elfogadásra javasolja a rendeletet.

Bencsik Sándorné elmondja, a szociális bizottság is tárgyalta a rendelet-tervezetet. Abban a
szerencsés  helyzetben voltak,  hogy az új  információk birtokában tárgyalhattak  a  rendelet-
tervezetről.  A bizottság  javaslata,  hogy a  26  millió  forint  hiányt  tervezzék  be,  a  fejezeti
tartalékból származó kiegészítő támogatásként, az ingatlanértékesítést vegyék ki, álljon át az
első változatra a költségvetési tervezet.

Fábri István szerint kétségtelen, hogy a két bizottság már tárgyalta és véleményt is formált a
költségvetéssel kapcsolatban. Ez az új információ talán könnyít a 2013. évi költségvetésnek a
végrehajtásában. Mégiscsak lehet hiányt  tervezni a központi  költségvetés terhére.  Nem azt
mondta a bizottsági ülésen sem, hogy könnyű helyzetben vannak. Vannak olyan adottságok,
amiből nem igazán lehet eltérni, ezek a bérek és járulékai, amik elég jelentősen meghatározók
a 2013. évi költségvetésre nézve. Amit kifogásolt,  hogy egyes tételeket nem tud elfogadni
ebben a tervezetben sem. A felújítás csak úgy maradt, hogy nincs rá pénz. Megkérdezte, hogy
a házi brigád feladata mi lesz. Ha a beruházások vállalkozásba vannak adva, számára elég
nehéz elfogadható magyarázatot adni, hogy a brigád foglalkoztatása szükséges-e. Nem értette
a 6 millió forintos üzemanyag-felhasználást sem. Volt rá bizonyos válasz a bizottsági ülésen.
Akkor is sokallja. Lehet, hogy ehhez rálátás és tájékozottság kellene. Azt is merte kritizálni,
hogy bizonyos értelemben takarékos-e minden területen a tervezet,  az átláthatóságot  eleve
megcáfolta.  Nem látja  át  még  most  sem a  költségvetést.  Felhozott  egy pár  észrevételt  a
takarékos  gazdálkodásra.  A  pénzügyi  bizottság  figyelmébe  ajánlaná  a  Toyota
személygépkocsinak az üzemben tartását. Kiírta a 3 évi karbantartási költséget. Volt 628 ezer
forint, volt 518 ezer forint, volt 675 ezer forint. Három év alatt a javítás, karbantartás költsége
1.821 ezer forint összeg volt. A biztosítása volt az utóbbi három esztendőben 103 ezer forint,
208 ezer forint, 149 ezer forint, 460 ezer forint. Ha ezt a kettőt összeadja a legutóbbi három
évben, akkor ez olyan 2,3 millió forint. Ennyibe kerül ez a gépkocsi. Fel merte tenni azt a
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kérdést  a  bizottság  előtt,  hogy  van-e  olyan  vállalkozó,  vagy  magánszemély,  aki  ilyen
költségek mellett gépkocsit tart fent. Takarékos egy ilyen gépkocsinak a fenntartása? 
Említette  a  szokásos,  csontig  lerágott  dolgokat  is,  a  költségátalányt  is.  Tudja,  hogy
dilettánsnak tartják ebben a kérdésben. A véleménye nem változott.  Nem azt vitatja, hogy
nem jár neki, annyira nem hülye. Azt vitatja, hogy így jár-e neki, hogy nincs javítási költség,
nincs  üzemanyag  felhasználás,  nincs  biztosítási  díj,  semmi.  A  magáncélú  használatot  is
említette.  Tudja,  hogy rajta  kívül  mindenki  elfogadja,  hogy 35 ezer  km-ből  ennyi  volt  a
magáncélú  felhasználás.  Ezt  nem  tartja  takarékos  gazdálkodásnak.  Javasolja  a  pénzügyi
bizottságnak, hogy vizsgálják meg, hogy érdemes-e egy ilyen személygépkocsit fenntartani,
amivel kapcsolatosan ilyen nagy a kiadás.
Nem tudja, hova tegye a korábbi pályázati dolgokat, amik vannak, például a Pongó féle ház,
energiaracionalizálási  téma.  Nem  igazán  tudja  elfogadni  azt  sem,  ami  az  urnafallal  van.
Három évvel ezelőtt született egy döntés az urnafal kialakításával kapcsolatban. Szépben be is
indult, közel 1 millió forintért megépült egy odavezető járda betonalapból. Három év eltelt,
még ma sincs arra lehetőség, hogy Gádoroson urnás temetkezés megvalósuljon. Biztos, ettől
fontosabb dolgok is voltak. Nem vitatja, hogy a szennyvíztéma az igazán fontos.
Pongó házzal kapcsolatos döntést megszavazta. A lakosságnak igazán nagyon kedvezőtlen a
véleménye, minek ide ilyen turisztikai jellegű beruházás? Sok embertől hallotta, hogy nincs rá
szükség. Ha megvalósul, ezzel szembe kell nézni. Azt tapasztalja, hogy a lakosság részéről
elég nagy elfogadatlanság van ezzel kapcsolatosan. Ezt felül kellene vizsgálni, vagy menjen
tovább ez a dolog.
Felvetette  a  kezességvállalást  a  szennyvízcsatornázással  kapcsolatosan,  mivel  előbb-utóbb
szembesülni  kell,  lehet,  hogy  nem  2013-ban,  de  a  későbbi  években  biztos.  A  pénzügyi
bizottsági ülésen elhangzott információ a támogatás megemelésével kapcsolatosan. Hihetetlen
nagy dolognak ítéli,  ha 73 % támogatottság 93-94 %-ra fog majd emelkedni.  Ez nagyon-
nagyon sokat fog majd jelenteni a község életében a pénzügyi helyzet tekintetében.
Kritizálta a 600 ezer forintos tételt is a testvértelepülési kapcsolatoknál. Úgy gondolta, hogy
ilyen  szorító  költségvetésbe  meggondolandó,  hogy  több  mint  fél  millió  forintot  erre
fordítsanak. Nem a testvértelepülési  kapcsolat ellen van, de ennyit  pillanatnyilag erre nem
szabadna fordítani, áldozni. 

Papp János elmondja, teljesen másról beszéltek tegnap délután. Most egészen új helyzettel
állnak  szemben.  Az  előző  helyzettől  ez  a  pozíció  egy  picit  reálisabb  mederbe  tereli  az
önkormányzat költségvetését. A bevételi oldalon a vékony jégen táncolás veszélye megszűnt
a fejük fölül. Más kérdés az, hogy hogyan lesz ebből pénz. A 16 millió forint sorsát nullázta a
26 millió forint sorsa, s reménykeltőbb és nagyobb lehetőséget hordoz magában, mint a 16
millió forintos ingatlanértékesítési bevétel. A bevételi oldalnak ez egy lényeges eleme. Nem
tudja, a térítési díj emelés milyen feszültségeket fog jelenteni. Ez gyenge pont, nem tudja,
hogy lehetne-e ezt korrigálni. A későbbiek folyamán lényeges kérdés lesz az első fordulóhoz
képest rátett  3,2 millió  forint.  Vannak benne kétségek, hogy nem biztos,  hogy ez így fog
realizálódni.
A kiadási oldallal kapcsolatban elmondja, túlzottan magasnak tartja a 68 millió forint szociális
és társadalompolitikai juttatások összegét. Felhívja a figyelmet a lakásfenntartási támogatás
összegére.  Az  elbírálásnál  legyenek  körültekintőek  azok,  akik  ebben  a  folyamatban  részt
vesznek. A 68 millió forintból csak 55 millió forintot kapnak. A többit saját bevételből kell
finanszírozni. Nem biztos abban, hogy ezek a pénzek a megfelelő helyre kerülnek. Meg van
győződve, hogy nem minden esetben kerülnek jó helyre.
Járva-kelve  látja  az  önkormányzati  ingatlanok  állapotát,  úgy gondolja,  hogy valamekkora
karbantartási,  felújítási  munkálatokra  kell  tervezni.  A  legminimálisabb  munkákra  kell
tervezni. Nézzék meg, milyen az iskola vakolata. Legalább 1 millió forintot tervezzenek, ha
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máshonnan nem, akkor a dologi kiadásokból. Legalább a tűzoltómunkákat végezzék el. Tudja,
hogy ott van a három fős brigádnak munkadíja. Ők zömmel azokban a járulékos munkákban
és azoknak a koordinációjában járnak el.  Azokat ki kell szolgálni.  Kell,  hogy ki legyenek
szolgálva a közmunkaprogramban részt vettek is. Eszközöket karban kell tartani, javítani. A
közmunkás  nem  fogja  tudni  megjavítani,  nem  rakja  rendbe.  Valamilyen  összeget  ide
tervezzenek, hogy az önkormányzat tulajdonában lévő épületek, építmények azért valamilyen
szinten  utaljanak  arra,  hogy  van  gazdája  ezeknek  az  ingatlanoknak.  Ez  indokolja,  hogy
tegyenek ide valamilyen összeget..
A konszolidációs összegek mérlegekben történő elszámolására vonatkozóan kitértek. Amikor
a kft. mérlegtárgyalására sor kerül, akkor részleteiben ki tudják vesézni. Talán megnyugtató
módon fog rendeződni, nem okoz anyagi problémát az önkormányzat 100 %-os tulajdonban
lévő kft. mérlegeiben. 
Az új helyzetre való tekintettel ennyiben szerette volna kiegészíteni. A Tehetséges Gádorosi
Tanulókért Alapítvány kérelmét támogatja.

Kozmer  Imre  a  Toyota  személygépkocsival  kapcsolatban elmondja,  kétségtelen,  hogy egy
autó  fenntartása  költségekbe  kerül.  Ha  ez  az  önkormányzat  tulajdonba,  akkor  az
önkormányzatnak kerül költségbe. Ha a polgármester a saját autójával járna, és 150 ezer km-t
számol 9 forint amortizációval, az 1.350 ezer forint. Ezt ugyanúgy ki kell fizetni. Ha 150 ezer
forintot számol benzinköltségre 400 forintos árral, 6-8 literes átlagfogyasztással, az 4,5 millió
forint. Azt akkor a polgármesternek kiküldetési rendelvényen fizetik ki, ha saját autóval jár.
Ha a költségátalányt használja fel erre, akkor valamivel kevesebb, de a költségátalány nem a
kiküldetésre vonatkozik. Így is, úgy is az önkormányzatnak pénzbe kerül.
A Pongó ház kérdését tegyék tisztába.  Az átalakítás nem önkormányzati  feladat,  ehhez az
önkormányzat  minimális  összeget  biztosított,  hogy  a  pályázatot  be  tudja  nyújtani  a
Hagyományőrző  és  Faluszépítő  Egyesület.  Azért  pályázik  az  egyesület,  hogy  100  %-os
támogatásban  részesüljenek.  Nyertek  a  pályázaton.  Ebből  a  pénzből,  amit  az  egyesület
megnyert,  abból fogja felújítani.  Ehhez önkormányzat  saját  erő nem társul.  A pályázatírói
díjra  megelőlegeztek  az  egyesületnek  a  pénzt,  mert  nem volt  erre  pénze,  hogy el  tudják
indítani a Leader felé a pályázatot. 
Ami a tervezet átláthatóságát illeti, ez a kifejezés mint pénzügyi kategória kerül szóba. Nem
azt jelenti, hogy egy civil ember tételesen átlátja-e, hanem pénzügyileg, jogilag átlátható-e a
belső ellenőr, illetve a MÁK vagy a könyvvizsgáló számára. Ilyen szempontból kell nézni. Ő
is támogatná, hogy a karbantartásokra tervezzenek valamennyit. 

Dr. Prozlik László elmondja, a felújítások más módon meg lesznek oldva.

Papp János ebben az esetben visszavonja a javaslatát a felújításokra vonatkozóan.

Dr. Prozlik László a felvetődött magas üzemanyag-mennyiséggel kapcsolatban elmondja, ez
nemcsak az üzemanyagköltséget jelenti, hanem a fűnyíró, a padkahenger, az összes eszköz
üzemanyag  költségét  jelenti,  ami  rengeteg.  Pályáztak  újabb  dízelüzemű  fűnyíróra,  a
benzinüzemű fűnyíró áll,  jó állapotban van.  Meg van hirdetve eladásra,  eddig nem sokan
jelentkeztek érte. Ebben a költségben van a láncfűrészek élezése, olaj.
Tapasztalatból  mondhatja,  hogy minden évben felvetődik az a kérdés,  hogy takarékos-e a
költségvetés.  Érdekes  módon  minden  évben  pozitív  szaldóval  zárt  a  nem  takarékos
önkormányzat. Tavalyi évben a pénzkészlet december 31-ével több mint 32 millió forint volt.
Azt nem tudták elérni,  hogy az államtól „ingyen pénzt” kapjanak, ÖNHIKIS-ek legyenek.
Mindig  volt  folyamatban  lévő  beruházás,  és  tartalék  pénz.  Lehet,  hogy  más  filozófiával
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kellene  gondolkodni.  Hátrány,  hogy  nem  kaptak  „ingyen  pénzt”,  mégis  talpon  maradt  a
gádorosi önkormányzat. 
Toyota  használatával  kapcsolatban  elmondja,  teljesen  jogos  az  a  felvetés,  hogy  ha  saját
gépkocsi  lenne,  akkor  mi  lenne.  Egy  dolog  nem  szerepelt,  hogy  vannak  amortizációs
költségek, mellette veszélyforrások is. Magáncélra gépkocsit használni elég veszélyes dolog,
és nem olcsó. Bizonyos dolgokat intézni ma már nem ésszerű és célszerű telefonon, levélben
intézni.  A személyes  jelenlét  híve,  meggyőződése,  hogy ennek az eredménye  meg is  van.
Megvan  az  eredménye,  ha  a  pihenőházat,  a  szennyvízberuházást  és  egyes  pályázatok
elbírálását nézi. Ezek költségbe kerülnek. Nem véletlen a 30-40 ezer km futás egy évben.
Érdemes lenne megnézni, hogy tavalyi évben hányszor volt Budapesten. Nem szórakozásból
megy az ember el otthonról hajnali 5 órakor, és érkezik haza este 9-kor. A másik oldala, hogy
ez ténylegesen hasznot hoz. 
A szennyvízberuházás elszámolása pozitív szaldós lesz.
A temető urnafal az idei évben sincs betervezve, de előzetes tervek alapján szeretnék bővíteni,
még egy ugyanilyen szakaszt megépíteni. Az előadott információ rossz, az alulinformáltság
jele,  hogy  nem  lehet  urnafalas  temetkezési  forma.  Már  történt  urnafalas  temetés  tavaly
novemberben vagy decemberben. 
A Pongó féle házzal kapcsolatban elmondja, az egy önkormányzati tulajdonban lévő ingatlan
a község közepén. Hagyják, hogy a község közepén lévő épület az enyészeté legyen? Ezzel
szemben  az  önkormányzat  egy  egyesülettel  kötött  megállapodást,  hogy  az  egyesület
pályázzon.  Az  egyesület  nyert  a  pályázaton.  Falunapra,  szeptember  29-ére  átadásra  fog
kerülni  a  Pongó ház  a  vállalkozóval  kötött  megegyezés  alapján.  Ez  az  önkormányzatnak
gyakorlatilag abba a 300 ezer forintba kerül, ami a tervezési költség, és meg kellett hitelezni.
A pályázatnál ez is elszámolható költség.
Elhangzott, hogy a kezességvállalással szembesülni kell. Nagyon reméli, hogy ezzel nem kell
szembesülni,  mert  olyan kondíciók mellett  fog zárulni,  ami az önkormányzatnak nem lesz
negatív.
Testvértelepülési  kapcsolatokkal  kapcsolatos  hozzászólásra  reagálva  elmondja,  körülbelüli
nagyságrend ez. Minden településen évente legalább 1 alkalommal van rendezvény. Az egyik
település 600, a másik 300 km-re van. Van olyan település, ahol kétszer tartanak rendezvényt.
Ahol mélyebb kapcsolat alakult ki, ott érdemes kötelező jelleggel megjelenni. Meg kell nézni,
hányan jönnek, milyen kapcsolatot alakítottak ki, milyen kulturális programot adnak elő helyi
rendezvényeken a testvértelepülésről érkezők. Erre építeni és áldozni kell. A kultúrára mindig
áldozni kell, az nem jön magától. Fehér asztal melletti beszélgetések néha többet jelentenek,
mintha hivatalos találkozás lenne.
Kisebb karbantartásokra más egyéb lehetőségeket figyelembe véve megpróbálnak fordítani.
Meggyőződése,  hogy  a  brigád  nélkül  gyakorlatilag  a  START  munkaprogramban,  egyéb
programban nagyon elenyésző létszámot tudnának az intézmények megoldani. A brigádnál
felhalmozott eszközök és anyagok nélkül nem tudnák megoldani.
Köszöni a bizottságok munkáját, azt, hogy dolgoztak ezen a költségvetésen. 
További  kérdés  és  vélemény  hiányában  felteszi  szavazásra,  ki  ért  egyet  a  2013.  évi
költségvetési  rendelet  tervezet  imént  kiosztott  formában  és  a  Pénzügyi  Bizottság  által
javasoltak figyelembe vételével történő elfogadásával?

A  Képviselő-testület  –  6  igen  szavazattal,  1  ellenszavazattal,  tartózkodás  nélkül  –
megalkotta  az  önkormányzat  2013.  évi  költségvetéséről  szóló  1/2013.  (II.  21.)
önkormányzati rendeletét.

2.) Bejelentések
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Dr.  Prozlik  László  kérdés  és  vélemény  hiányában  felteszi  szavazásra,  ki  ért  egyet  az
előterjesztésben szereplő határozati javaslat elfogadásával?

A Képviselő-testület  –  7 igen  szavazattal,  ellenszavazat  és  tartózkodás  nélkül  – az alábbi
határozatot hozta:

18/2013. (II. 19.) KT. számú határozat:
A  Képviselő-testület  Gádoros  Nagyközség
Roma  Nemzetiségi  Önkormányzatával  kötött
együttműködési  megállapodást  jóváhagyja,
egyben  az  144/2012.  (XI.  27.)  KT.  számú
határozatát hatályon kívül helyezi.

Dr.  Prozlik  László  ezt  követően  tájékoztatja  a  Képviselő-testületet  arról,  hogy  a
szennyvízberuházást  illetően  a  felszólításokon  túl  sajnos  behajtást  is  eszközölni  kellett
magán- és jogi személyeknél is. Január 31-i állapotnak megfelelően az előző év decemberéhez
viszonyítva majdnem felére csökkent a nem fizetők aránya. Ez még igen magas szám. Javuló
tendenciát  mutat  a  pontosan  fizetők  száma,  az  1-3  és  3-6  havi  elmaradottaké  is.  Ha
nehézkesen is, a lakosság a befizetéseket próbálja teljesíteni. Ebben van letiltás és behajtás is.
Jogi személyeknél előrehaladás van. 10 olyan van, aki nem fizetett semmit. A java része fizet.
Négy, aki egyáltalán nem fizetett.
Következő  bejelentésében  elmondja,  március  2-án  tartja  az  önkormányzat  és  a
hagyományőrző egyesület a 11. disznótoros fesztiválját. A forgatókönyv elkészült. A meghívó
és a versenykiírás a honlapon megtalálható. A kábeltévén és a hirdetőtáblákon is meg fognak
jelenni.  Szeretné  kérni,  hogy  aktívan  vegyenek  részt  a  rendezvényen,  az  ismerősöket,
barátaikat próbálják a rendezvény sikerének, színvonalának érdekében erre biztatni. Reményei
szerint  a  Kárpát-medence  elszakított  minden  magyar  területéről  lesz  csapat.  Nemcsak
gasztronómiai, hanem kulturális találkozás is lesz a községben.
Megkérdezi, van-e valakinek bejelenteni valója?

Fábri István elmondja, az utóbbi hetekben elég sok szó esik az országban az erdélyi székely
zászlóval kapcsolatos kitűzésről. A parlamentben is kitűzték. A községnek kapcsolata van a
székely  földön  élőkkel.  Nem  tudja,  ezzel  kapcsolatban  kellene-e  határozat  hoznia  a
testületnek.

Dr.  Prozlik  László  azt  hiszi,  hogy egy  közösségnek  a  megválasztott  képviselői  döntenek
abban, hogy fel kívánják-e vállalni ezt a szolidaritást székely testvéreinkkel, barátainkkal. Az
eddigi  információ  alapján  egy-egy  zászló  kitűzése  nem  személyi  döntés,  hanem  testületi
döntés volt. A parlamentbe kitűzték egy alkalommal, mikor volt Kárpát-medencei képviselők
találkozója múlthéten. Hogy folyamatosan ki van-e tűzve, arról nem tud. Úgy tudja, hogy csak
egy alkalomra tűzték ki. Ha ehhez a Képviselő-testület pozitívan áll, akkor örömmel kitűzik a
székely zászlót szolidaritásként a községháza falra.

Kozmer Imre támogatja ezt, hozzáfűzi azt is, hogy javasolná, hogy a község bejárati tábláira a
testvérközségeik nevét tegyék ki.
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Dr.  Prozlik  László  szerint  ebben  bizonyos  tekintetben  a  testvértelepülést  érdemes
megkérdezni, hogy mi a véleményünk, nehogy kellemetlenséget okozzanak.

Maronka Lajos nem tenné ki a székely zászlót. Vajdasági magyar ember. Nem tudja, hogy az
urak,  hölgyek  hogy  élték  meg  azt  a  kommunizmusban.  Ott  is  mindent  tudtak  a
székelyföldiekről, a vajdaságiról nem hallottak soha. Nem voltak összekeverve. Pedig meg
lehet nézni őket. Meg lehet nézni a Muraközben élő honfitársaikat, akik soha sem akartak
saját országot, fejedelemséget. Nem mondja meg, hogy ki akart, ki paktált le a törökkel, a
vajdasági magyar biztos nem. Még kényszerből sem paktált le sem szerbbel, sem horváttal. Ez
az ő fajtájának a történelme. A Muraközi magyarok nem paktáltak le a szlovénnal sem. A
felvidéki  magyarokról  tudnak  valamit  egyáltalán?  Semmit.  Abszolút  nincsenek  vele
elkeveredve. Szinte kellemetlennek érzi azt, hogy csak egy fajtát választanak ki, és szinte a
barátságukkal, szeretetükkel lerohanják. Akkor tűzzék ki a nagy Magyarország zászlaját, mert
akkor abban benne van mindenki. Mit szól a vajdasági magyar, a Baranyában élő magyarság?
Mit szól a muraközi, a Szlovéniában élő, a Burgenlandban élő, a szlovák magyar ugyanúgy,
mint a szabadkai? Érdekes a magyar mentalitás, eggyel, de nagyon elvannak. Milyen jó lenne,
ha a többivel is így lennének. Mennyire gazdag lenne az ország, ha ugyanilyen szeretettel
bánnának a többi magyarral  is.  Így kezdődött  Jugoszlávia  szétesése. Kitűzték maguknak a
saját megtervezett, előkotort zászlójukat, és azt próbálták lobogtatni.

Dr.  Prozlik  László  az  elhangzottakra  nem kíván reagálni.  Ennek most  van  aktualitása.  A
nagypolitika nagyon beleszólt az erdélyi magyarok, székelyek sorsába.

Pap János megkérdezi, mit szólnak a testvértelepülésen élők ehhez? Meg kellene kérdezni a
véleményüket, addig ne döntsenek.

Dr.  Prozlik  László  más  bejelenteni  való  hiányában  megköszöni  a  részvételt,  és  az  ülést
bezárja.

K. m. f.

Dr. Prozlik László Varga József
polgármester jegyző
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